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Rozmowa 
z Krystianem Grzesicą, 
burmistrzem Bierunia 
w latach 2014-2024.

SEBASTIAN MACIOŁ SEBASTIAN MACIOŁ 
nowym burmistrzem Bierunia!nowym burmistrzem Bierunia!
SEBASTIAN MACIOŁ SEBASTIAN MACIOŁ 
nowym burmistrzem Bierunia!nowym burmistrzem Bierunia!
Tegoroczne wybory samorządowe przyniosły istotne zmiany  
w bieruńskim samorządzie. Już w pierwszej turze nowym burmistrzem 
został Sebastian Macioł, który uzyskał wynik 52,34 %. Nowe twarze 
pojawiły się także w Radzie Miasta i Radzie Powiatu.
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FREKWENCJA
Polska  

52,25 %
Województwo Śląskie  

48,83 %

Powiat  
Bieruńsko-Lędziński  

58,02 %

Bieruń  
53,03 %

Podział mandatów 
w Radzie Miejskiej 

kadencji 
2024-2029

5 

1 

KWW Stowarzyszenia „Porąbek”

KWW Krystiana Grzesicy

KWW Agnieszki Wyderki-Dyjecińskiej

KWW Tomasza Nygi1

8 

Wybory do Rady MiejskiejWybory do Rady Miejskiej

Sławomir Rosowski 
KWW Krystiana Grzesicy

OKRĘG 1 OKRĘG 2 OKRĘG 3 OKRĘG 4 OKRĘG 5

Agnieszka Wyderka-Dyjecińska 
KWW Agnieszki Wyderki-Dyjecińskiej

Dariusz Czapiewski 
KWW Krystiana Grzesicy

Piotr Świerkosz 
KWW Krystiana Grzesicy

Aleksandra Wagstyl 
KWW Krystiana Grzesicy

OKRĘG 6 OKRĘG 7 OKRĘG 8 OKRĘG 9 OKRĘG 10

Artur Pytel 
KWW Krystiana Grzesicy

Beata Berger-Styga 
KWW Tomasza Nygi

Damian Gerycki 
KWW Stowarzyszenia „Porąbek”

Stanisław Jurecki 
KWW Stowarzyszenia „Porąbek”

Michał Barzycki 
KWW Stowarzyszenia „Porąbek”

OKRĘG 11 OKRĘG 12 OKRĘG 13 OKRĘG 14 OKRĘG 15

Sebastian Macioł *
KWW Stowarzyszenia „Porąbek” 

Jacek Goraus 
KWW Stowarzyszenia „Porąbek”

Jarosław Mokry 
KWW Stowarzyszenia „Porąbek”

Zdzisław Kantor 
KWW Stowarzyszenia „Porąbek”

Jolanta Niesyto 
KWW Stowarzyszenia „Porąbek”

* został wybrany na burmistrza, a więc w okręgu wyborczym nr 11 odbędą się wybory uzupełniające.

Do Rady Miejskiej na kolejną kadencję zostali wybrani: 
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Podział mandatów 
w Radzie Powiatu 

kadencji 
2024-2029

5 

3 

1

Prawo i Sprawiedliwość

Porozumienie Samorządowe

Koalicja Obywatelska

Mieszkańcy Powiatu

Powiatowa Wspólnota Samorządowa

2

6 Wybory 
do Rady 
Powiatu

W Radzie Powiatu Bieruń będzie miał 5 przedstawicieli

Andrzej Baron 
Prawo i Sprawiedliwość

Wiesław Bigos 
Prawo i Sprawiedliwość

Agnieszka Demska-Furgał 
Koalicja Obywatelska 

Łukasz Odelga 
Porozumienie Samorządowe 

Bernard Pustelnik
Mieszkańcy Powiatu

Drodzy Mieszkańcy! Jako radni 
Rady Miejskiej w Bieruniu 
VIII kadencji (2018-2024) 
dziękujemy za okazane zaufanie 
i zaszczyt reprezentowania Was 
w ostatnich latach. Miniona 
kadencja zaowocowała 
realizacją wielu ważnych  
i potrzebnych inwestycji.  
Jako radni podejmowaliśmy 
liczne działania w kierunku 
poprawy jakości życia w naszym 
mieście. Mamy nadzieję,  
że nie zawiedliśmy Waszych 
oczekiwań i Waszego zaufania. 
Niech kolejna kadencja 
przyniesie równie owocne 
rezultaty, a nasz Bieruń niech 
nadal się rozwija i pięknieje! 

Od lewej stoją: Natalia Grosman, Damian Gerycki, Piotr Świerkosz, Krystyna Wróbel (wiceprzewodnicząca) Tomasz Pyda, Marcin Nyga (przewodniczący),  
Krystian Grzesica (burmistrz), Agnieszka Demska-Furgał, Edward Andrejczuk, Barbara Panek-Bryła, Walenty Magiera, Dorota Goj (skarbnik miasta), Maria Sitko, 

Jarosław Mokry, Walenty Bobla, Stanisław Jurecki. W Radzie Miejskiej Bierunia w latach 2018-2024 zasiadał także Dariusz Czapiewski (nieobecny na zdjęciu). 

Radni Rady Miejskiej 2018-2024Radni Rady Miejskiej 2018-2024 Podziękowanie
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- Panie Burmistrzu, 30 kwietnia 
kończy się kadencja władz jedno-
stek samorządu terytorialnego. Po 
ponad 9 latach na stanowisku prze-
kazuje Pan ten urząd następcy. Jak 
Pan ocenia ostatnie lata? W jakiej 
kondycji pozostawia Pan miasto 
nowym władzom Bierunia? 

Krystian Grzesica: Bieruń cze-
kają z pewnością poważne zmiany, 
chociaż myślę - i mam nadzieję - że 
nie będą to zmiany rewolucyjne. 
Miasto przez ostatnie lata rozwijało 
się harmonijnie i jako mieszkaniec 
chciałbym, żeby ten kierunek został 
utrzymany. Mamy jednak zmianę 

na stanowisku burmistrza, a do tego 
w nowej Radzie Miejskiej jest tylko 
pięć osób, które sprawowały mandat 
w poprzednich latach. Rada liczy 
15 osób, tak więc dwie trzecie jej 
składu to debiutanci. Są wśród nich 
osoby, które znam i bardzo cenię, 
jestem więc pewien, że doskonale 

sobie poradzą w nowej roli. Ale jed-
nak będzie to zupełnie nowa Rada 
Miejska. Oczywiście życzę nowym 
władzom Bierunia samych sukce-
sów i mądrych decyzji. Zarówno ja, 
jak i ustępujący radni przekazujemy 
im miasto zadbane, w świetnej kon-
dycji finansowej, z przygotowanymi 

planami na kolejne działania, będą-
ce kontynuacją tych już zrealizowa-
nych. 

Jeśli chodzi o efekty ostatnich lat, 
mogę powiedzieć, że jestem dumny  
z tego, co w ciągu moich dwóch ka-
dencji na stanowisku burmistrza uda-
ło się zrealizować. W ostatnich latach 

Zostawiam miasto zadbane i w świetnej kondycji

ROZMOWA Z KRYSTIANEM GRZESICĄ
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realizowaliśmy inwestycje na pozio-
mie 40 milionów złotych rocznie, przy 
czym zadłużenie miasta jest obecnie 
rekordowo niskie. Porównując je  
z początkiem mojej pierwszej ka-
dencji, spadło z poziomu 25 procent 
dochodów miasta do 5,85 procent. 

Na koniec 2023 roku wynosiło  
8 milionów 790 tysięcy złotych, przy 
dochodach miasta w wysokości  
150 milionów złotych. Dla porów-
nania, w 2014 roku zadłużenie wy-
nosiło 19 milionów, a dochody -  
75 milionów złotych. 

- Jakie najważniejsze zadania 
udało się zrealizować podczas Pań-
skich dwóch kadencji? 

- Trudno byłoby je wszystkie wy-
mienić, bo tych zadań było bardzo 
wiele. Na pewno, patrząc dziś na 
nasze miasto, mam wiele powo-
dów do satysfakcji. Zbudowaliśmy 
centrum wspinaczkowe, jedno  
z najnowocześniejszych na Śląsku, 
które powstało w miejsce zrujno-
wanej i niszczejącej przez lata na 
osiedlu Homera sali gimnastycznej 
pozostałej po jednostce wojsko-
wej. Zbudowaliśmy nowoczesną 
salę sportową przy SP 1, która za-
stąpiła starą, zniszczoną i bardzo 
ciasną salę gimnastyczną. Zabyt-
kowy dworzec kolejowy w Nowym 
Bieruniu został odrestaurowany, 
zmodernizowany i przystosowany 
do funkcji centrum przesiadkowe-
go - tu z pewnością wyzwanie na 
kolejne lata dla włodarzy Bierunia 
jest takie, by dalej starać się o po-
łączenie kolejowe Bierunia Starego 
z Nowym, a także z Tychami, by te 
nasze węzły przesiadkowe zaczęły 
działać jeszcze lepiej. 

Powstał Skwer Powstańców Ślą-
skich, gdzie odbudowano pomnik 
według przedwojennego pierwo-
wzoru, powstał Skwer Miast Part-
nerskich na zdegradowanym terenie 
po dawnej mleczarni. Dokonaliśmy 
rewolucji oświetleniowej: liczba 
opraw LED, jakie oświetlają nam 
miasto, zwiększyła się w ciągu kilku 
lat z 186 do ponad 2200. Przebudo-
waliśmy kilkadziesiąt ulic, kilometry 
chodników i parkingów, wybudowa-
liśmy nowe ścieżki rowerowe, nowo-

czesne obiekty sportowe i rekreacyj-
ne, przeprowadziliśmy komplekso-
wą termomodernizację kilku budyn-
ków gminnych, zmodernizowaliśmy 
oczyszczalnię ścieków, rozwinęliśmy 
tereny inwestycyjne. 

Dodam jeszcze, że na realizację 
tych zadań w ciągu ostatniej kaden-
cji pozyskaliśmy ponad 100 milio-
nów złotych środków zewnętrznych 
z programów unijnych i krajowych. 

- Co zatem Pana zdaniem po-
zostaje do zrobienia? Jakie są naj-
ważniejsze i najpilniejsze zadania, 
które pozostawia Pan kolejnemu 
burmistrzowi i Radzie Miejskiej? 

- Przede wszystkim chciałbym, że-
by z sukcesem udało się zakończyć 
działania rozpoczęte jeszcze podczas 
mijającej kadencji. W grudniu 2024 
roku Rada Miejska uchwaliła budżet 
na 2024 rok, w którym zaplanowana 
jest realizacja kilku bardzo ważnych 
inwestycji. Rozpoczynamy budowę 
przedszkola wraz z oddziałami żłob-
kowymi przy ul. Chemików. Daw-
ny budynek Bieruńskiego Centrum 
Usług zostanie wyburzony i powsta-
nie nowoczesne przedszkole z dwo-
ma oddziałami żłobkowymi. To za-
danie, które potrwa dłużej niż jeden 
rok, więc nowe władze będą musiały 
dopilnować jego finalizacji. 

W tegorocznym budżecie są też 
zaplanowane środki na dużą inwe-
stycję drogową: przebudowę ulicy 
Peryferyjnej w Jajostach za ponad  
8 milionów złotych. Zaplanowane są 
też liczne mniejsze zadania. Rozpo-
częliśmy już inwestycje na ulicach 
Jastrzębiej i Słowiańskiej, kolejne 
zadania przewidziane w budżecie 
to remonty i przebudowy ulic: we-
wnętrznej Granitowej, bocznej Łysi-

nowej, bocznej Korfantego, Szyma-
nowskiego, wewnętrznej Węglowej, 
Hodowlanej. Liczę na to, że nowym 
władzom uda się z powodzeniem 
wykonać ten ambitny plan, podob-
nie, jak działo się to w poprzednich 
latach. 

Chciałbym też podkreślić, że  
w mijającej kadencji rozpoczęli-
śmy prace nad przygotowaniem 
dokumentacji projektowej dla sze-
regu kolejnych zadań, m.in. na: 
budowę remizy OSP Bieruń Stary, 
budowę chodnika przy ul. Żywicz-
nej, przebudowę ul. Modrzewiowej  
i ul. Szlaku Solnego, budowę ul. Pow- 
stańców Śląskich (połączenie  
ul. Bohaterów Westerplatte z ul. Skow- 
|ronków), modernizację ul. Oświę-
cimskiej, przebudowę ul. Boro-
winowej, budowę chodnika przy  
ul. Kamiennej, budowę drogi przy 

ulicach: Miodowej, Słonecznej, Le-
śnej, Chabrowej, Konarskiego, szy-
bowej, na modernizację wnętrza DK 
Gama. Są też zabezpieczone środki 
na opracowanie dokumentacji rewi-
talizacji Rynku. 

Ponadto miasto posiada już go-
tową dokumentację projektową na: 
siedzibę Muzeum Miejskiego, za-
rurowanie Potoku Stawowego, par-
ków za Groblą, przy ul. Remizowej, 

modernizację hali sportowej przy 
ul. Szarych Szeregów, przebudowę 
parkingu przy ul. Licealnej. Mając 
gotową dokumentację, podczas na-
stępnej kadencji władze Bierunia 
będą miały otwartą drogę do pozy-
skiwania funduszy i realizacji tych 
zadań. 

Przed nowym burmistrzem stoi 
też zadanie przeprowadzenia mia-
sta przez czas ogromnych inwesty-
cji drogowych: budowy drogi eks-
presowej S1 i przebudowy skrzyżo-
wania Warszawska/Wawelska wraz 
z budową tunelu pod przejazdem 
kolejowym. Bardzo się cieszę, że 
kończę swoją kadencję w chwili, 
gdy rozstrzyga się już przetarg na 
realizację tej inwestycji, bo jeszcze 
kilka lat temu nikt chyba nie wie-
rzył, że to jest realne. Dziś mogę  
z dumą powiedzieć: zrobiliśmy to! 

Doskonała współpraca z samorzą-
dem województwa i marszałkiem 
Jakubem Chełstowskim zaowoco-
wała rozpoczęciem tej chyba naj-
większej inwestycji dla Bierunia. Jej 
szacunkowy koszt to 70 milionów 
złotych. 

Jednak okres realizacji będzie na 
pewno trudny i będzie wymagał 
sprawnej współpracy władz miasta 
z wykonawcami podczas najwięk-
szych utrudnień. 

Wśród zadań, na jakie mieszkańcy 
Bierunia od dawna czekają, jest też 
budowa ścieżki rowerowej łączącej 
Bieruń i Tychy. Tu wszystko jest na 
dobrej drodze, w lutym podpisałem 
z Maciejem Gramatyką, pełniącym 
funkcję prezydenta Tychów, porozu-
mienie w sprawie rozbudowy ulicy 
Oświęcimskiej i budowy trasy rowe-
rowej z Tychów do Bierunia. Teraz 
obydwa samorządy wspólnie muszą 
starać się o pozyskanie środków ze-
wnętrznych i o realizację tego zada-
nia, na którym zależy mieszkańcom 
obydwu miast. 

- Mówimy o twardych inwesty-
cjach w infrastrukturę, ale nie tyl-
ko tego potrzebuje miasto. 

- Oczywiście mam nadzieję na 
kontynuację działań w kierunku po-
prawy jakości powietrza. Mamy tu 
już duże sukcesy, od wielu lat z po-
wodzeniem realizujemy Programy 
Ograniczenia Niskiej Emisji i pro-
gram „Czyste Powietrze”, w ramach 
którego mieszkańcy Bierunia złożyli 
ponad 1000 wniosków i otrzymali 
łącznie 9,5 miliona złotych dotacji 
na swoje domowe inwestycje. Pro-
wadzimy też naszą akcję Zielone 
Kontrole. Ale jest na tym polu jesz-
cze wiele do zrobienia i to na pewno 
jedno z ważniejszych zadań na kolej-
ne lata. 

Pozostawiam miasto gotowe do 
prężnego działania i dalszego roz-
woju. Bieruń w ostatnich latach 
bardzo wyróżniał się na tle regio-
nu, jeśli chodzi o tempo rozwoju 
i realizowane inwestycje. Także 
poza Śląskiem był często wskazy-
wany jako przykład dobrych prak-
tyk. Gorąco kibicuję, żeby tak było 
nadal. 

Zostawiam miasto zadbane i w świetnej kondycji

Pozostawiam miasto gotowe do 
prężnego działania i dalszego rozwoju. 
Bieruń w ostatnich latach bardzo 
wyróżniał się na tle regionu, jeśli 
chodzi o tempo rozwoju i realizowane 
inwestycje. Także poza Śląskiem był 
często wskazywany jako przykład 
dobrych praktyk. Gorąco kibicuję, żeby 
tak było nadal. 
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Łącznie cała inwestycja składa 
się z trzech elementów:
1. W ramach modernizacji 

kompleksu boisk sporto-
wych, zlokalizowanych przy 
Szkole Podstawowej nr 3 
przy ul. Węglowej, wykona-
ne zostały nowe nawierzch-
nie na trzech boiskach: do 
piłki ręcznej, koszykówki 

i siatkówki. Natomiast bo-
isko do piłki nożnej prze-
szło gruntowną rekultywa-
cję. Wszystkie urządzenia 
związane z boiskami (bram-
ki, słupki, kosze) wymienio-
ne zostały na nowe. Ponadto 
wzdłuż boisk zamontowano 
łapacze piłek (piłkochwy-
ty). Wyremontowane zosta-

ły również dojścia (chod-
niki) prowadzące do kom-
pleksu boisk. Wymienione 
zostało całe ogrodzenie wo-
kół obiektu.

2. Na skateparku przy ul. Kró-
lowej Jadwigi, zainstalowa-
ne zostało nowe urządzenie 
- Quarter Pipe.

3. Natomiast na sąsiadują-
cym ze skateparkiem pla-
cu zabaw wykonywana zo-
stała nowa, bezpieczna na-
wierzchnia poliuretanowam 
- amortyzująca ewentualne 
upadki. Uporządkowana zo-
stanie również infrastruktu-
ra wokół placu zabaw.

„Ekopracownia pod chmurką - Le-
śna polana” będzie przestrzenią do 
prowadzenia zajęć dydaktycznych 
z zakresu biologii, ekologii, geo-
grafii oraz zajęć rewalidacyjnych. 
Jej powstanie poprawi także ogólną 
estetykę terenu szkoły czyniąc cały 
budynek wraz z otoczeniem bar-
dzo miłym dla oka. W ramach po-
zyskanych środków rewitalizowany  
i przebudowywany jest teren starego 
amfiteatru przy ulicy Warszawskiej. 
Powstaje także ścieżka sensoryczna, 
mała architektura i oczywiście mnó-

stwo roślinności. Co ciekawe, eko-
pracownia „Pod chmurką” została 
zaprojektowana samodzielnie przez 
kadrę pedagogiczną szkoły!

Rekreacja na ul. Królowej JadwigiRekreacja na ul. Królowej Jadwigi
Zakończono modernizację infrastruktury rekreacyjnej na ulicy Królowej Jadwigi. 
Wartość tego wielozadaniowego projektu wyniosła blisko 2 miliony złotych i w 95% 
została sfinansowana z Rządowego Funduszu Inwestycji Strategicznych Polski Ład.

Ekopracownia rośnie w oczachEkopracownia rośnie w oczach
Trwa budowa ekopracowni „Pod chmurką” przy Szkole Podstawowej nr 3 na ulicy Warszawskiej.  
W drugiej połowie maja nowoczesny kompleks plenerowy będzie już służył uczniom starszych klas. 88 tys. zł  

wartość zadania

68 tys. zł  
dofinansowanie WFOŚiGW

20 tys. zł  
wkład własny gminy

Zakończyła się modernizacja infrastruktury sportowej przy 
Szkole Podstawowej nr 3 na ulicy Węglowej. Trwają procedury 
odbiorowe. Ponieważ zgłoszono jednak sporo uwag dotyczą-

cych niedociągnięć, wykonawca w najbliższych dniach przeprowadzi 
„poprawki”. Obiekt zatem nie został jeszcze ostatecznie odebrany.

Konieczne są poprawki
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Do końca przyszłego 
roku mają się za-
kończyć prace bu-

dowlane. Potem miasto przystąpi do 
wyposażania obiektu, a w 2026 roku 
placówka będzie gotowa na przyjęcie 
dzieci. Miasto zdobyło dofinansowa-
nie na tę inwestycję w ramach pro-
gramu „Maluch+”.

W Żłobku Miejskim powstanie 46 
miejsc dla maluszków i 86 dla przed-
szkolaków. Podkreślmy, że budynek przy 
ul. Chemików 39 pełni obecnie funkcję 
przedszkola i nadal tak będzie, ale już 
niebawem w świeżych, nowoczesnych, 
kolorowych wnętrzach. Łącznie w no-
wym budynku znajdować się będą dwie 
sale żłobkowe i cztery przedszkolne.

Rusza budowa Żłobka Miejskiego Rusza budowa Żłobka Miejskiego 
z oddziałami przedszkolnymi!z oddziałami przedszkolnymi!

14 mln zł 
wartość inwestycji

Mieszkańcy czekali na to od lat. Przy ulicy Chemików 39  
wybudowany zostanie nowoczesny Żłobek Miejski 
wraz z oddziałami przedszkolnymi. 26 marca burmistrz 
Krystian Grzesica podpisał umowę z wykonawcą tej 
inwestycji - firmą ETNA ze Skawiny.
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Kolejny krok na drodze 
do przebudowy ulicy 
Słowiańskiej! 21 mar-

ca burmistrz Krystian Grzesica 
podpisał umowę z wykonawcą 
na realizację tej inwestycji. War-
tość umowy to blisko 280 tysięcy 
złotych. Warto dodać, że w ubie-
głym roku Miasto Bieruń pozy-
skało 80% dofinansowania z Rzą-
dowego Funduszu Rozwoju Dróg 
na realizację tej inwestycji. Prace 
rozpoczną się w najbliższych 
dniach i potrwają dwa miesiące.

Zakończyła się gruntowna prze-
budowa ważnego ciągu komu-
nikacyjnego w nowobieruńskiej 

części miasta! Mowa o ulicach: Solec-
kiej i Sadowej, które od dawna czeka-
ły na remont. Prace trwające łącznie 10 

miesięcy dobiegły końca. Nastąpił od-
biór techniczny dróg i mieszkańcy mo-
gą już z nich swobodnie korzystać.

Jakie prace zrealizowane zostały  
w ramach przebudowy ulic: Soleckiej  
i Sadowej?
• przebudowano nawierzchnię dróg  

o łącznej długości prawie 800 metrów,
• przebudowano przyłącza wodocią-

gowego oraz kanał technologiczny,
• wykonano odwodnienie jezdni,
• wybudowano nowoczesne oświetle-

nie w technologii LED.

To jedna z większych inwestycji ostat-
niego roku. Co najważniejsze, nie 
obciążyła ona miejskiego budże-

tu, ponieważ aż 95% stanowiło dofinansowanie 
z Rządowego Funduszu Inwestycji Strategicz-
nych Polski Ład. 

 W ramach inwestycji rozbudowana została ka-
nalizacja sanitarna w Ścierniach na dwóch odcin-

kach o łącznej długości 2,5 km. Jeden z nich znaj-
duje się na ul. Marmurowej, gdzie do kanalizacji 
zostały włączone nowe osiedle domów jednoro-
dzinnych. Drugi leży w rejonie ul. Warszawskiej  
i ul. św. Kingi. Do kanalizacji zostały włączone też 
budynki użyteczności publicznej, czyli Centrum 
Inicjatyw Gospodarczych, Komenda Powiatowa 
Policji i Starostwo Powiatowe.

Powstanie droga przy ulicy SłowiańskiejZakończyła się rozbudowa 
kanalizacji w Ścierniach

4,5 mln zł 
koszt inwestycji

Ulice Solecka i Sadowa jak nowe
3,8 mln zł 

koszt remontu ulic

50 proc. 
miasto pozyskało z Rządowego 

Funduszu Rozwoju Dróg
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Krzyż przy ulicy Krakowskiej, przy pose-
sji nr 61 w Bieruniu jest wartościowym 
dziełem sztuki kamieniarskiej z począt-

ku XIX wieku. Przede wszystkim posiada olbrzy-
mią wartość artystyczną i historyczną. Decyzją 

Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków w Ka-
towicach z dnia 24 kwietnia 1974 r. został wpisa-
ny do rejestru zabytków ruchomych wojewódz-
twa śląskiego pod numerem B-483/74.

Obiekt zlokalizowany jest przy starym trak-
cie handlowym i komunikacyjnym prowadzą-
cym ze Śląska w kierunku małopolski. Usytu-
owany jest bezpośrednio przy drodze (między 
chodnikiem i płotem prywatnej posesji), przez 
co jest wyraźnie wyeksponowany. Jest on jed-
nym z obiektów zespołu kamiennych krzyży Bo-
żych Mąk, powstały w 1811 r. dla upamiętnie-
nia zniesienia przez króla pruskiego poddań-
stwa osobistego chłopów. Krzyż charakteryzuje 
się powszechną dla tego typu krzyży przydroż-
nych formą o smukłych proporcjach, piętrowym 
układem kamiennych ciosów, ogrodzonych me-
talowym płotkiem. Podstawę stanowi duży cios, 
w którym wyryto napis „fundacyjny”. Powy-
żej znajduje się cokół z figurą Matki Bożej Bo-
lesnej na ścianie frontowej, a na bocznych: set-
nika i św. Jana. Matka Boża z lekko opuszczo-
ną głową, lewą ręką na sercu, prawą ręką opusz-
czoną, otwartą. Na prawym boku cokołu spoglą-

dający w górę setnik, na lewym - figura święte-
go Jana z rękami na pasie. Figura Marii jest ob-
niżona w stosunku do pozostałych figur. Cokół 
przykrywa niski, rozłożysty, bogato wyprofilo-
wany gzyms. Na środku każdej z jego ścian wy-
gięcie profilu tworzy niewielkie pole kamiennej 
rozety o formie ośmioramiennej gwiazdy. Kom-
pozycję wieńczy krucyfiks z figurą Ukrzyżowa-
nego. U podstawy krzyża znajduje się figura Ma-
rii Magdaleny, klęcząca bokiem, z głową zadartą 
w stronę krzyża, która wznosi w modlitewnym 
geście w górę dłonie. Stanowi materialne świa-
dectwo zanikającej już tradycji stawiania przy-
drożnych krzyży oraz istotny element krajobra-
zu kulturowego Bierunia.

Warto podkreślić, że Powiat Bieruńsko-Lę-
dziński dba o lokalne zabytki i systematycznie co 
roku dofinansowuje prace konserwatorskie, re-
stauratorskie i budowlane przy najcenniejszych 
obiektach. Miasto Bieruń systematycznie sięga 
po dofinansowania, by odrestaurowywać m.in. 
przydrożne krzyże kamienne. Krzyż Męki Pań-
skiej na ulicy Krakowskiej to siódmy zabytek  
w Bierunia tego rodzaju, który przejdzie reno-

wację przy udziale dotacji pozyskiwanych przez 
Miasto ze Starostwa Powiatowego.

Wcześniejsze dofinansowania uzyskały i reno-
wację przeszły:
• Krzyż Męki Pańskiej z ul. Marcina - 2015 r.
• Krzyż Męki Pańskiej z ul. Lędzińskiej - 2016 r.
• Krzyż Męki Pańskiej z ul. Chemików - 2017 r.
• Krzyż Męki Pańskiej z ul. Warszawskiej - 2018 r.
• Krzyż Męki Pańskiej z ul. Łysinowej - 2019 r.
• Krzyż Męki Pańskiej z ul. Wylotowej - 2020 r.

Dobiegły końca prace związane 
z wymianą opraw oświetle-
nia ulicznego w Czarnucho-

wicach - na odcinku ul. Mielęckiego 
od skrzyżowania z ul. Równoległą do 
skrzyżowania z ul. Promienną. W ra-
mach prac wymieniono łącznie 20 
opraw sodowych i zabudowano nowo-
czesne oprawy wykonane w technologii 
LED. Inwestorem jest Miasto Bieruń.

To kolejna z inwestycji mająca na 
celu poprawę bezpieczeństwa w ciągu 
ul. Mieleckiego. W marcu Starostwo 
Powiatowe zakończyło prace związane 
z budową ciągu pieszo-rowerowego 
wzdłuż drogi, co znacząco przyczyniło 
się do poprawy bezpieczeństwa pie-
szych oraz rowerzystów. To nie koniec 
dobrych informacji. Zarząd Transpor-
tu Metropolitalnego prowadzi przetarg 
na dostawę i budowę wiat przystanko-
wych i gablot reklamowych. W ramach 
tego zamówienia Gmina Bieruń planu-
je w roku bieżącym wymienić 3 wiaty 
autobusowe zabudowane przy ul. Mie-
lęckiego.

Krzyż Męki Pańskiej przejdzie renowację
Burmistrz Bierunia podpisał umowę z wykonawcą, na mocy której ruszają prace związane z pełną konserwacją 
techniczną kamiennego Krzyża Męki Pańskiej przy ulicy Krakowskiej. W najbliższych dniach krzyż zostanie 
zdemontowany. Na swoje miejsce wróci do 25 listopada 2024 roku. Wartość inwestycji to 95 000 złotych.

Jaśniej w CzarnuchowicachJaśniej w Czarnuchowicach



10 | WYDARZENIA Rodnia nr 4/2024



Na składanie propozycji pro-
jektów mieszkańcy mie-
li miesiąc (cały marzec). 

Wpłynęło 21 wniosków, jednak tylko 
13 przeszło pozytywnie dwa pierwsze 
etapy weryfikacji. 8 projektów odpadło 

na etapie weryfikacji merytorycznej, 
której dokonywał Wydział Gospodar-
ki Komunalnej, odpowiadający w na-
szym mieście m.in na zieleń.

W ostatnim etapie weryfikacji spo-
tkał się Zespół Oceniający, którego 

zadaniem było wyłonić najlepsze pro-
jekty, których łączna wartość nie prze-
kroczy kwoty 120 000 zł.

Zadaniem Zespołu Oceniającego 
było, w oparciu o posiadane kompe-
tencje i wiedzę, wskazanie do realizacji 

tych projektów mieszkańców zgłoszo-
nych do Zielonego Budżetu Miasta 
Bierunia, które w najwyższym stopniu 
wpisują się w założenia Zielonego Bu-
dżetu Miasta Bierunia i charakteryzują 
się największym wpływem na popra-
wę środowiska naturalnego na terenie 
miasta oraz estetyki miasta. 

Zespół Oceniający dokonując wy-
boru projektów zgłoszonych do Zielo-
nego Budżetu Miasta Bierunia przede 
wszystkim brał pod uwagę:
• harmonijne wpasowanie się projektu 

w istniejącą przestrzeń
• funkcjonalność projektu

• pomysłowość projektu
• wpływ projektu na ekologię

Każdy z członków Zespołu Oce-
niajacego przyznaje poszczególnym 
zielonym projektom punkty w czte-
rech (wyżej wymienionych) katego-
riach. Przyznać można od 1 punktu 
do 5 punktów w każdej kadegorii. 
Jeden projekt może mieć więc przy-
znanych maksymalnie 20 punktów 
od jednego członka Zespołu. W tym 
roku w Zespole Oceniającym zasia-
dło 7 członków. Maksymalnie każ-
dy projekt mógł więc otrzymać 140 
punktów.

WYDARZENIA | 11Rodnia nr 4/2024

SKŁAD ZESPOŁU OCENIAJĄCEGO:

• Krystian Grzesica - Burmistrza Miasta Bierunia - przewodniczący zespołu,
• Magdalena Kutynia - Wydział Promocji,
• Anna Kulas - Wydział Gospodarki Komunalnej,
• Grzegorz Plewniok - Wydział Ochrony Środowiska i Gospodarki Odpadami,
• Agnieszka Demska - Furgał - radna
• Maria Sitko - radna
• Krzysztof Karaś - przedstawiciel organizacji pozarządowej

DO REALIZACJI WYBRANE ZOSTAŁY 
NASTĘPUJĄCE ZIELONE PROJEKTY:

• I miejsce - ORLE GNIAZDO - wartość zadania 30 000 zł
• II miejsce UKWIECONE RONDO - wartość zadania 25 000 zł
• III miejsce - ZIELONA ODBUDOWA - wartość zadania 35 744 zł
• IV miejsce - WIŚNIOWE CENTRUM PRZESIADKOWE - wartość zadania 9 640 zł
• V miejsce KROKUSOWA ALEJA ROWEROWA ETAP - ul. Torowa i Bojszowska 

- wartość zadania 18 340 zł (Zakres projektu został okrojony za zgodą Wnio-
skodawcy).
W związku z tym, że wartość pięciu najwyżej punktowanych projektów wy-

niosła 118 724,00 zł, w pozostałej do wykorzystania kwocie zmieścił się jedynie 
projekt:
• KĄTY ORŁA BIAŁEGO, którego wartość to 960 zł

Projekt ten zatem również zostanie zrealizowany w roku 2025.

Łączna wartość wszystkich sześciu projektów przeznaczonych do reali-
zacji w przyszłym roku to: 119 684,00 zł.

Wyniki Zielonego Budżetu Miasta Bierunia 2025!
Znamy już listę zadań wybranych do realizacji w ramach Zielonego Budżetu Miasta Bierunia 2025. 
Zespół Oceniający - w ostatnim etapie weryfikacji - dokonał bardzo trudnego wyboru i skierował do 
realizacji 6 propozycji projektów, których łączna wartość to 119 684,00 zł. 



12 | KULTURA Rodnia nr 4/2024

W tym roku ze względu na du-
żą liczbę uczestników, któ-
rych w 4 kategoriach było 

aż 42, jury stanęło przed trudnym wybo-
rem, aby wyłonić zwycięzców oraz osoby 
nagrodzone awansem do etapu regional-
nego. W skład jury wchodziła- przewod-
nicząca Barbara Wójcik-Wiktorowicz, 
instruktorka teatralna zespołów dzie-
cięcych i młodzieżowych, scenografka, 
animatorka kultury, która już na wstępie 
zaznaczyła, że każdy z uczestników już 
jest zwycięzcą, a reprezentowanie swojej 
szkoły na takich konkursach to ogromne 
wyróżnienie i zaszczyt. W jury zasiadał 
również Konrad Szajnowski - starosta 
drugiego roku szkoły aktorskiej przy Te-
atrze Śląskim, który podkreślał, że udział 
w konkursach recytatorskich uwraż-
liwia na piękno literatury i wzmacnia  
w uczestnikach pewność w wystąpie-
niach przed publicznością.

Na eliminacje miejskie zgłosili się 
uczniowie ze szkół podstawowych z ca-
łego powiatu, którzy zawojowali sceną 
w Jutrzence. Wszystkim, którzy wzięli 

udział w eliminacjach, należą się ogrom-
ne brawa i słowa podziwu, bowiem nie 
od dziś wiadomo, że występy na scenie 
to nie taka łatwa sztuka, ale uczestnicy 
eliminacji poradzili sobie doskonale. 

Po długich naradach, jury postano-
wiło wyłonić zwycięzców oraz przyznać 
wyróżnienia:

Kategoria Turniej 
Recytatorski klas 0-III

n miejsce I Tomasz Rogalski uczeń 
Szkoły Podstawowej nr 2 im. Kardyna-
ła Stefana Wyszyńskiego w Imielinie;

n miejsce II Nina Skoczyńska uczen-
nica Szkoły Podstawowej nr 2  
im. Kardynała Stefana Wyszyńskiego 
w Imielinie;

n miejsce III Zofia Leśkiewicz ze Szko-

ły Podstawowej im. Wilhelma Gawli-
kowicza w Bojszowach.

Kategoria Turniej 
Recytatorski klas IV-VI

Tę kategorię zdominowali uczniowie 
Szkoły Podstawowej nr 1 w Bieruniu!
n miejsce I Emilia Romanowska;
n miejsce II Zoja Dróżdż;
n miejsce III Hanna Pałka;
n wyróżnienie Zuzanna Troszok oraz 

Laura Szlósarczyk. 

Kategoria Turniej 
Recytatorski klas VII-VIII

n miejsce I Natalia Dembkowska 
uczennica Szkoły Podstawowej nr 1  
w Bieruniu;

n miejsce II Ola Gromala ze Szkoły 
Podstawowej nr 1 w Bieruniu;

n miejsce III Aleksandra Pierzchała 
uczennica Szkoły Podstawowej nr 40 
w Tychach;

n wyróżnienie Emilia Wyciślok ze 
Szkoły Podstawowej nr 2 im. Floriana 
Adamskiego w Chełmie Śląskim.

Kategoria „Wywiedzione  
ze słowa” klas IV-VI

W tej kategorii wyróżnienie zdobył 
Jakub Wilk ze Szkoły Podstawowej nr 2  
im. Kardynała Stefana Wyszyńskiego  
w Imielinie. 

Sześciu uczestników zakwalifikowało 
się także do etapu regionalnego, który or-
ganizowany był w Katowicach w dniach 
10-12 kwietnia. A byli to: Tomasz Ro-
galski, Nina Skoczyńska, Zoja Dróżdż, 
Emilia Romanowska, Ola Gromala, 
Natalia Dembkowska.

Wszyscy laureaci zostali obdarowa-
ni cennymi nagrodami ufundowanymi 
przez Burmistrza Miasta Bierunia Kry-
stiana Grzesicę oraz Bieruński Ośro-
dek Kultury.

(BOK)

W październiku zeszłego roku, 
razem z Przedszkolem nr 1  
w Bieruniu oraz Niepublicz-

nym Przedszkolem Karolek, które wyrazi-
ły chęć udziału w projekcie, wyruszyliśmy 
we wspólną, filmową przygodę na wielkim 
ekranie. Trwała ona aż do kwietnia.

Program Nowe Horyzonty Edukacji 
Filmowej, to odbywające się przez cały 
rok szkolny projekcje kinowe dla uczniów 
zarówno szkół podstawowych, licealnych 
jak i przedszkolaków, realizowane w cy-
klach tematycznych, dostosowanych do 
wszystkich etapów edukacyjnych. NHEF 

to także prelekcje, omówienia filmów oraz 
analiza psychologiczna bohaterów filmo-
wych danych projekcji. 

Nasi najmłodsi, bieruńscy kinomaniacy 
co miesiąc spotykali się w Domu Kultury 
Gama, aby śledzić przygody bohaterów 
cyklu filmowego zatytułowanego „Chodzę 
do kina”. Cykl ten uczył wartości takich 
jak przyjaźń i rodzina, tworzenie relacji, 
pomaganie kolegom, kształtował wrażli-
wość, wzmacniał poczucie własnej warto-
ści, a za sprawą pięknych obrazów w po-
godny sposób przybliżał świat oraz prze-
nosił naszych przedszkolaków w świat 

wyobraźni. Projekt trwał siedem miesięcy 
i jako organizatorzy jesteśmy pewni, że 
filmowe przygody Kici-Koci, Pettsona, 
Findusa, czy Królika Karola, na długo po-
zostaną w pamięci przedszkolaków i dały 
im nie tylko radość, ale i wzorce zachowań 
oraz uwrażliwiły na drugiego człowieka.

To były bardzo owocne spotkania, po-
przedzone krótkimi prelekcjami, prowa-
dzonymi przez koordynatorkę, a zarazem 
pracownika Bieruńskiego Ośrodka Kultu-
ry - Magdalenę Górkiewicz. 

Dzieci z każdego seansu wychodziły za-
dowolone i nie mogły doczekać się kolej-

Filmowa edukacjaFilmowa edukacja  w bieruńskich przedszkolachw bieruńskich przedszkolach

Mały OKR po raz czwarty 
w Bieruńskim Ośrodku Kultury

Już po raz czwarty 
Bieruński Ośrodek 
Kultury zorganizował 
eliminacje regionalne 
konkursu recytatorskiego 
dla szkół podstawowych 
„Mały OKR 2024”, które  
w tym roku odbyły się  
w KT Jutrzenka  
11 marca. Organizatorem 
konkursu jest Instytut 
Myśli Polskiej  
im. Wojciecha Korfantego 
w Katowicach. 
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Podczas spotkania, ci nieco 
starsi uczestnicy mogli wziąć 
udział w warsztatach kompo-

nowania palm wielkanocnych, któ-
re przypomniały wszystkim obecnym  
(a było ich aż 170!), jak ważna jest 
symbolika w tradycji, religii i kultu-
rze. Natomiast najmłodsi mogli się 
wykazać, podczas samodzielnego wy-
konywania baranków wielkanocnych 

z płatków kosmetycznych. Zarów-
no jedna jak i druga atrakcja sprawi-
ła wszystkim wiele radości.

- Dziękujemy pani Annie Początek 
za przygotowanie wspaniałej opowie-
ści o tradycjach wielkanocnych, paniom 
z Koła Gospodyń Wiejskich z Bijasowic 
oraz członkom Zespołu Folklorystycz-
nego Nowobierunianki za pomoc w or-
ganizacji warsztatów twórczych oraz 

upieczenie przepysznych ciast, które 
uczestnicy mogli skosztować. Cieszymy 
się, że spotkania te cieszą się każdego 
roku tak wielkim zainteresowaniem i że 
tak licznie spędzacie z nami ten przed-
świąteczny czas. Dziękujemy wszystkim 
za obecność, bo to dzięki Wam Spotka-
nia z Tradycją są naprawdę nadzwy-
czajne i urokliwe - mówią organizato-
rzy imprezy. (BOK)

nego spotkania, a podczas trwania projek-
cji, żywo reagowały na to, co działo się na 
wielkim ekranie, chętnie odpowiadały na 
pytania koordynatorki oraz ochoczo dzie-
liły się swoimi przemyśleniami na temat 
obejrzanego filmu. 

- Nowe Horyzonty Edukacji Filmowej, 
to projekt, który zabrał nas w filmową 
podróż pełną cudownych i wartościowych 
bajek, pokazując, że edukacja poprzez 
kino jest również świetną formą zdoby-
wania wiedzy. Dzieci bawiły się znakomi-
cie i widać było, że każdy bohater danej 
bajki potrafił bardzo zaciekawić małych 

odbiorców i zabrać ich do swojego świata 
pełnego przygód. Nowe Horyzonty Edu-
kacji Filmowej polecam każdemu. Chce-
my go kontynuować w przyszłym roku 
szkolnym i mamy nadzieję, że dołączą do 
nas także uczniowie szkół - podsumowa-
ła koordynatorka projektu Magdalena 
Górkiewicz.

Dziękujemy także dyrektorkom oraz 
nauczycielkom wychowania przedszkol-
nego z Przedszkola nr 1 w Bieruniu oraz 
Niepublicznego Przedszkola Karolek, za 
otwartość oraz chęć współpracy przy re-
alizacji filmowego projektu. (BOK)

Filmowa edukacjaFilmowa edukacja  w bieruńskich przedszkolachw bieruńskich przedszkolach

SPOTKANIE Z TRADYCJĄ 
już po raz piąty w Bieruniu
20 marca w DK „Remiza” odbyło się kolejne już Spotkanie z Tradycją, które, 
pozwoliło wszystkim wejść w atmosferę Świąt Wielkiej Nocy. Poprowadziła 
je dr Anna Początek, która jest inicjatorką tego wyjątkowego wydarzenia.

Drogowskazy wskazujące od-
ległość do naszego mia-
sta, można znaleźć w wie-

lu miejscach, ale tak dalekiego jesz-
cze nie było.

- Dzisiaj daleko na południu zainsta-
lowałem drogowskaz do naszego pięk-
nego miasta Bieruń. Śmiem twierdzić, 
że to najdalej wysunięty na południe 
globu drogowskaz do Bierunia. Odle-

głość zmierzyłem z budynku Polskiej 
Stacji Antarktycznej im. Henryka Arc-
towskiego do naszego cudownego Ryn-
ku, w którym niejednokrotnie miałem 
okazję mijać się z wami, bierunianami. 
Wydaje mi się, że jestem tutaj pierw-
szym człowiekiem z Bierunia tym bar-
dziej dumnie zawiesiłem nasz drogo-
wskaz - napisał na swoim profilu face-
bookowym Radosław Wojnar.

Pozdrowienia z Antarktyki
Bierunianin Radosław Wojnar od kilku miesięcy przebywa 
w Stacji Antarktycznej Polskiej Akademii Nauk im. 
Henryka Arctowskiego. Wzorem innych badaczy, zamieścił 
kierunkowskaz z odległością do swojego rodzinnego miasta. 
14 193 km - tyle w linii prostej dzieli Antarktykę od Bierunia.
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Kapituła nagrodziła wy-
jątkową i bezinteresow-
ną społeczną aktywność 

twórców ruchomej bieruńskiej 
stajenki, którzy kultywują swoje 
dzieło od 1954 roku. Po raz pierw-
szy nagroda trafiła do osób nie two-
rzących żadnej sformalizowanej, 
czy instytucji, a do grupy pasjona-
tów - niejednokrotnie trudnych do 

zidentyfikowania, którzy sponta-
nicznie skrzyknęli się i przez blisko  
70. lat kontynuują dzieło, powstają-
ce na chwałę Bożą i ku pokrzepie-
niu ludzkich serc. Choć zmieniały 
się pokolenia jej budowniczych, sa-
ma stajenka rosła i piękniała, stając 
się fenomenem - zjawiskiem spo-
łeczno-kulturowym, niepowtarzal-
nym i uniwersalnym. 

Bieruńska „Betlyjka” jest unikalna 
w skali regionu. Składa się z 90 ru-
chomych i 45 stałych figurek. Zajmuje 
powierzchnię 40 metrów kwadrato-
wych, a nad nią rozpościera się wiel-

koformatowa panorama Jerozolimy. 
Jest to najdłużej prezentowana bo-
żonarodzeniowa szopka, bo co roku 
można ją podziwiać aż do odpustu św. 
Walentego, czyli do 14 lutego. 

Laudację dla Budowniczych Rucho-
mej Stajenki w kościele św. Bartłomie-
ja Apostoła w Bieruniu przygotowała  
dr Maria Lipok-Bierwiaczonek - dok-
tor nauk humanistycznych, etnografka.

Clemens dla budowniczych bieruńskiej „Betlyjki”
W bieruńskim DK Gama odbyło się uroczyste wręczenie 
Nagród Starosty Bieruńsko-Lędzińskiego w Dziedzinie 
Kultury „Clemens”. Laureatami zostali: w kategorii  
Pro Arte Barbara Zientara-Chmiel z Imielina,  
w kategorii Pro Cultura Franciszek Moskwa, a w kategorii 
Pro Publico Bono grupa Budowniczych Ruchomej Stajenki 
w kościele św. Bartłomieja Apostoła w Bieruniu.

INICJATYWY MIESZKAŃCÓW, JAKIE ZOSTANĄ ZREALIZOWANE W RAMACH PIERWSZEGO NABORU TO: 

Nazwa projektu Opis projektu

OSIEDLOWE FIGLE, czyli plenerowe 
międzypokoleniowe zabawy integralne

Organizacja trzech eventów plenerowych dla dzieci,  
w tym: gry i zabawy sportowe, harcerskie zabawy terenowe 
i plenerowe warsztaty ceramiczne.

FLOWER POWER NA HOMERA Poprawa estetyki w różnych częściach osiedla Homera 
poprzez nasadzenie roślin ozdobnych.

Działania konserwatorskie przy zabytkowej figurze  
św. Jana Nepomucena w Bieruniu u zbiegu ulic 
Wspólnej i Peryferyjnej

Konserwacja figurki zabytkowej przy nadzorze osoby  
o konserwatorskich uprawnieniach.

Adaptacja części parkingu przy zbiorniku wodnym 
Łysina na boisko do gry w bule

Zakup nowego kruszywa i wykorzystanie go na utworzenie 
dodatkowego boiska do gry w bule (przy Łysinie).

ZIELONA ŚCIANA lato - zima

Zakup przez Miasto sadzonek, które we własnym zakresie 
wnioskodawcy będą sadzić. Chodzi o bluszcz zimozielony, 
który pojawić ma się przy chodniku na ul. Mieszka I oraz 
przy placu zabaw po dwóch stronach

Prelekcja o pszczelarstwie dla dzieci z bieruńskich szkół 
i przedszkoli Prelekcja dla uczniów o pszczelarstwie wraz z warsztatami.

Wspólna przygoda z hodowlą warzyw, ziół i roślin  
w bieruńskich szkołach i przedszkolach

Akcja polega na sadzeniu roślin i warzyw przez dzieci  
i młodzież z bieruńskich placówek oświatowych.  
Grządki i narzędzia dostarczane będą przez firmy, które 
włączają się w akcję.

Naprawa nawierzchni drogi bocznej Łysinowej Naprawa drogi w czynie społecznym.

6. edycja BIEGU CHWALISZA Organizacja Biegu Chwalisza (z nowym elementem  
- pomiar czasu).

Uzupełnienie ściany systemowej Moonboard 
o brakujące chwyty w celu zwiększenia liczby 
dostępnych na ścianie dróg wspinaczkowych  
i promocja wspinaczki wśród mieszkańców Bierunia

Kupno oraz montaż setów na ściance w Centrum 
Sportowym Homera ADRENALINA.

II Rodzinne Grzybobranie Organizacja grzybobrania wraz z wykładem Justyna Kołka 
na temat grzybów.

Może to być pomoc finansowa, udostępnienie przestrzeni lub lokalu, 
wsparcie w budowie lub dostępie do potrzebnej infrastruktury, a cza-
sem pożyczenie niezbędnego sprzętu. Co ważne, mieszkańcy składa-

jąc wniosek, jednocześnie zadeklarowali również swoje zaangażowanie w realiza-
cję tych projektów.

W ramach pierwszego naboru Inicjatywy lokalnej w Bieruniu wpłynęło  
11 wniosków i wszystkie otrzymał dofinansowanie. Łączna kwota przeznaczona 
na ten cel to około 30 tysięcy zł. 

Inicjatywa lokalna jest po Budżecie Obywatelskim i Zielonym Budżecie, kolej-
nym narzędziem do włączania się bierunian w kształtowanie przestrzeni publicz-
nej. Różnica polega na tym, że przy realizacji inicjatyw lokalnych mieszkańcy an-
gażują się poprzez pracę społeczną. To konieczny element tej formy współpracy, 
który jest weryfikowany na etapie oceny wniosków. Mieszkańcy mogą na przykład 
wnieść swój wkład rzeczowy, czyli wykorzystać swój sprzęt podczas działań w ra-
mach inicjatywy, a czasem chodzi o wspólną pracę lub również wkład finansowy.

Wybrano zadania w 1. edycji Inicjatywy lokalnej w Bieruniu
W Bieruniu po raz pierwszy wybrano 
projekty w ramach Inicjatywy lokalnej. 
Łącznie 11 zadań zaproponowanych 
przez mieszkańców uzyska wsparcie. 



16 | ROZMAITOŚCI Rodnia nr 4/2024

Wydawca: Bieruński Ośrodek Kultury • ISSN 1233-4987
Redaktor naczelny: Beata Leśniewska-Filar
Adres redakcji: ul. Spiżowa 4, 43-150 Bieruń • tel: 32 209 18 18, e-mail: rodnia@bok.bierun.pl
Nakład: 4000 egzemplarzy • Skład: Beta Media • Druk: Polska Press Sp. z o.o. Oddział Poligrafia, 
Drukarnia w Sosnowcu. Za treść ogłoszeń redakcja nie odpowiada. Niezamówionych materiałów 
redakcja nie zwraca, zastrzega sobie też prawo do skrótów i redakcyjnego opracowania tekstów.

Wśród tych, którzy nadeślą prawidłowe rozwiązanie krzyżówki na adres: rodnia@bok.bierun.pl rozlosujemy nagrody  
w postaci bieruńskich gadżetów. Po odbiór nagród zapraszamy do Urzędu Miasta Bierunia, do Kancelarii Ogólnej na parterze.

Kr
zy
żó
w
ka

Wszystkim mieszkańcom Bierunia, którzy wzięli udział w wyborach 
samorządowych 7 kwietnia 2024 r., a szczególnie tym, którzy 

oddając głos na kandydatów Prawa i Sprawiedliwości okazali nam 
swoje zaufanie składamy serdeczne podziękowanie.

A. Baron, D. Galas, E. Kłys, W. Bigos, A. Nyga, J. Długaj, J. Drozdek

REKLAMA

Do rywalizacji w malow-
niczej scenerii zale-
wu Łysina stanęło 16 

dwuosobowych drużyn. Po kilku-
godzinnych zmaganiach triumfował 
dublet Krzysztof Adamek-Andrzej 
Antczak.

Na drugim miejscu zawody zakoń-
czyli Wojciech Anderwald w parze  
z Michałem Boberkiem, a trzecie 
miejsce zajęli Jacek Wojteczko i Chri-
stopher Antezak. 

Jeśli ktoś nie wie to przypomina-
my skąd wzięły się boule w Bieruniu. 
Jednym z miast partnerskich Bieru-

nia jest francuskie miasto Meung- 
sur-Loire. Tam boule jest bardzo po-
pularną dyscypliną sportowo-rekre-
acyjną. Podczas wizyty w 2010 roku, 
goście z miasta partnerskiego zosta-
wili kilka kompletów do gry w boule. 
Członkowie Stowarzyszenia Wspól-
na-Europa w Bieruniu, które zajmu-
je się, m.in. organizacją wyjazdów do 
Meung-sur-Loire, zaszczepili miesz-
kańcom smykałkę do gry. I tak to za-
częło się, i z powodzeniem trwa do 
dziś. 

Niedawno boule stały się oficjalnie 
jedna z sekcji KS Unia Bieruń Stary. 

Jak zawsze wielkim zainteresowaniem cie-
szyła się wystawa gołębi pocztowych.Bie-
ruńscy hodowcy zaprosili miłośników tych 

pięknych ptaków do Kinoteatru Jutrzenka.
Najwięcej frajdy podczas wystawy miały 

dzieci, które karmiły ptaki przygotowanymi 
przez organizatorów orzeszkami ziemnymi, 
nieprażonymi. Bieruńskie koło hodowców 
skupia 19 osób, w tym jedną kobietę. Najstar-
szy członek koła liczy sobie 85 lat. Prezesem 
koła jest Gabriel Klaja. Wystawa powiązana 
była z warsztatami, gdzie uczestnicy mogli wy-
konać, m.in. gołębie z gliny oraz rysować ptaki 
pod okiem instruktorów. Dla przybyłych na 
wydarzenie dzieci, organizatorzy przygotowali 
losy, z których każdy wygrywał souveniry oraz 
słodkości.

Gołębie w JutrzenceGołębie w Jutrzence Grali w boule
Na starobieruńskim bulodromie rozegrano turniej o Puchar 
Prezesa Klubu Unia Bieruń Stary w boule petanque.


